
Abstract 

 

Tea is a beverage consumable next to water worldwide, made from the 

leaves of theaceae family. Green tea (Camellia Sinensis) tree, grown in 

China and India, contains good medical properties. Name of salvia in 

Latin meaning treatment, made from the leaves of labiatae family. Sage 

(Salvia officinalis) plant, grown in general in mediterranean sea Country. 

In order to study the therapeutic effects of leaves group, each one 

alone, on liver cancer, 0.1 ml/100g of aflatoxin B1 (AFB1) was 

administrated intra- peritoneal in male Wister Albino rats for a period of 

10 days to cause liver cancer. Green tea and sage, each one alone, were 

given to rats for a period of 30 days. The animals were killed at the end 

of the study and blood was tested for some biochemical parameters 

including some key enzymes such as aspatate amino transferase (AST), 

alanine amino transferase (ALT), gammaglutamyl transferase (GGT), and 

other parameters which include bilirubin, urea, uric acid, creatinine, 

cholesterol, triacylglycerols, glucose, hemoglobin also part of the liver 

samples were taken to determine the content of deoxyribonucleic acid 

(DNA), ribonucleic acid (RNA) and total proteins, the other part was used 

for histological examination. Those analyses were compared to control 

animals that given AFB1 but not treated. The results from this study 

demonstrated that green tea prevented the proliferation of liver cancer 

at the initiating stage by inhibiting AFB1 effects on DNA and 

regeneration of hepatocyte cells, in sage the effects were lesser than 

green tea. 

 

  



 

 المستخلص

 

ٚعخبش انشب٘ انًششٔة انثبَٙ بعذ انًبء فٙ انعبنى ، ٔحًُٙ شجشة انشب٘ الأخضش انٗ انعبئهت 

انشبْٛت ، ْٔٙ عببسة عٍ شجشة دائًت انخضشة ٔحكثش صساعخٓب فٙ بلاد انصٍٛ ٔانُٓذط ، 

ٔحسخخذو يُٓب الأٔساق ، ٔٚخًٛض انشب٘ الأخضش ببحخٕائّ عهٗ خٕاص طبٛت يفٛذة. أيب انًشًٚٛت 

ًٓب ٚذل عهٗ أًْٛخٓب انعلاجٛت لأٌ يعُبْب ببنلاحُٛٙ حعبنج ، ٔحُخًٙ انًشيٛت انٗ انعبئهت فبٌ اس

انشفٕٚت ، ٔحسًٗ أٚضب ) انحشٛشت انًمذست ( ، ْٔٙ حًُٕ بكثشة فٙ دٔل حٕض انبحش الأبٛط 

انًخٕسظ بصفت عبيت ، ٔلذ اَخششث صساعخٓب بعذ رنك فٙ انًُبطك انببسدة ٔانًعخذنت ٔانعبنٛت 

ٕبت. حٓذف ْزِ انذساست انٗ يعشفت انخأثٛشاث انعلاجٛت نٓبحٍٛ انُبخخٍٛ ححج يجًٕعت انشط

جى يٍ 011يم /1.0الأٔساق ، كلا عهٗ حذِ، عهٗ سشطبٌ انكبذ. ٔلإجشاء ْزِ انذساست حى حمٍ 

أٚبو  01فٙ انغشبء انبشٚخَٕٙ نهزكٕس انفئشاٌ انبٛضبء ٔحشكٓب نًذة  0يبدةالأفلاحٕكسٍٛ ة

بٌ انكبذ، ٔحى يعبنجخٓب ببعطبئٓب يسخخهض انشب٘ الأخضش ٔيسخخهض انًشًٚٛت ، نصببخٓب بسشط

ٕٚيبً ، ٔفٙ َٓبٚت انخجشبت أخزث عُٛبث انذو نذساست حأثٛش يسخخهض  01كلا عهٗ حذِ ، نًذة 

انشب٘ الأخضش عهٗ بعط انذلائم انبٕٛكًٛٛبئٛتٌ ٔانخٙ شًم بعط الإَضًٚبث يثم اَضٚى 

ٔاَضٚى جبيب ـ  (ALT) ، ٔاَضٚى أنٍُٛ أيُٕٛ حشاَسفٛشٚض (AST) شصالأسبشحٛج أيُٕٛ حشاَسفٛ

، ٔانبهٛشٔبٍٛ، ٔانبٕنُٛب ، ٔحًط انبٕنٛك، ٔانكشٚبحٍُٛٛ ،  (GGT) جهٕحبيٛم حشاَسفٛشٚض

ٔانكٕنٛسخٛشٔل، ٔانجهٛسشٚذاث انثلاثٛت، ٔانجهٕكٕص، ٔانًٕٓٛجهٕبٍٛ، كًب حى أخز جضء يٍ عُٛبث 

ٔانبشٔحٍٛ انكهٙ ٔانجضء اٜخش حى  (RNA ٌ ٔ ) انشَب (DNA نذَبانكبذ ٔحى حمذٚش يسخٕٖ ) ا

اسخخذايّ نهفحض انُسٛجٙ. أثبخج ْزِ انذساست أٌ انشب٘ الأخضش ًُٚع حطٕس سشطبٌ انكبذ فٙ 

كًب ٚعًم عهٗ إعبدة  (DNA عهٗ ) انذَب 0يشاحهّ الأٔنٗ ، ٔرنك بٕلف حأثٛش الأفلاحٕكسٍٛ ة

نًجًٕعت انضببطت انخٙ نى حعبنج، ٔكبٌ حأثٛش يسخخهض انًشًٚٛت بُبء انخلاٚب انكبذٚت يمبسَت بب

 .عهٗ انًشض ألم يٍ يسخخهض انشب٘ الأخضش

 


